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Szijjártó Péter: nem közeledtek jelentősen az álláspontok a magyar-ukrán 

oktatási munkacsoport ülésén 
2024. április 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, PestiSrácok.hu 

Ismét összeült a magyar és az ukrán kormány által felállított közös oktatási munkacsoport, de 

továbbra sem közeledtek jelentősen az álláspontok, márpedig Magyarország továbbra is 

ragaszkodik az ukrajnai magyar kisebbség elvett jogainak teljes körű helyreállításához - közölte 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön Brüsszelben. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető a NATO-Ukrajna Tanács ülését követő 

sajtóértekezletén tudatta, hogy továbbra is fennáll a kárpátaljai magyar nemzeti közösség 

jogaival kapcsolatos súlyos vitás kérdés Kijevvel. "Ragaszkodunk ahhoz, hogy Ukrajnának 

vissza kell adnia azon jogokat a magyar nemzeti közösségnek, amelyekkel kilenc esztendővel 

ezelőtt már rendelkeztek, amely jogok a garanciáját jelentik annak, hogy a magyar nemzeti 

közösség meg tudja őrizni identitását az anyanyelvhasználaton keresztül az oktatási 

rendszerben, a kultúrában, a közigazgatásban vagy éppen a médiában" - sorolta. "Ez 

következetes álláspont Magyarország kormánya részéről. Az elmúlt kilenc évben folyamatosan 

ezt képviseltük, ebben semmi új, semmi meglepő nincsen" - tette hozzá. Majd arról számolt be, 

hogy a nap folyamán újra összeült a magyar és az ukrán kormány által felállított közös oktatási 

munkacsoport, de egyelőre nem közeledtek jelentősen az álláspontok. 

 

Szijjártó Péter: hétfőn írhatják alá a magyar-ukrán határforgalmi megállapodást 
2024. április 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, origo.hu, PestiSrácok.hu, 

Felvidék.ma, Karpat.in.ua 

övő hétfőn írhatják alá a magyar-ukrán határforgalmi megállapodást, új határátkelő nyílhat a 

két ország között - derült ki a külgazdasági és külügyminiszter csütörtöki Facebook-

bejegyzéséből. Szijjártó Péter azt írta: néhány hete Ungváron abban maradtak az ukrán 

tárgyalópartnerekkel, létrehoznak egy munkacsoportot, amelynek feladata lesz, hogy 

megtalálják a módját annak, miként kapja vissza a kárpátaljai magyar közösség mindazon 

jogait, melyeket 2015 óta folyamatosan vettek el az ukrán parlament törvénymódosítási 

döntéseivel. "Ungváron 11 pontban foglaltuk össze várakozásainkat, 11 ponton van szükség 

előrelépéshez ahhoz, hogy elmondhassuk, helyreállnak a magyar nemzeti közösség 

identitásmegőrzéséhez és nyelvhasználathoz fűződő jogai" - közölte a tárcavezető, hozzátéve, 

csütörtökön, Budapesten, Kijevben, Brüsszelben és Ungváron volt virtuális egyeztetés a közös 

munka folytatásához. Szijjártó Péter értékelése szerint jó bizalmi alapot ad mindehhez az az 

előrelépés, hogy hétfőn aláírják a magyar-ukrán határforgalmi megállapodást, amelynek 

alapján új határátkelő nyílik és bővítik a határátkelők kapacitásait. 
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Potápi Árpád János: a nemzet szövetét minél erősebbre kell szőni 
2024. április 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Karpat.in.ua, Vajma.info, 

Körkép.sk  Felvidék.ma, Magyarszo.rs 

A határon túli magyar szervezetek, közösségek nemcsak a különböző támogatásokra 

számítanak, mint a Szülőföldön magyarul program, de arra is, hogy a nemzet szövetét, velük 

együtt, minél erősebbre tudjuk szőni - mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára csütörtökön a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában. Potápi 

Árpád János a Szülőföldön magyarul program ez évi felhívásával kapcsolatban osztotta meg a 

legfrissebb tudnivalókat, amely a szomszédos országokban magyar nyelven tanuló gyerekek és 

fiatalok oktatási-nevelési, valamint hallgatói támogatását célozza.  A politikus rámutatott, 

mivel az ország és a nemzet határai mintegy száz éve nem esnek egybe, ezért "a mindenkori 

magyar kormánynak kötelessége" az intézkedéseit úgy meghozni, hogy a határainkon túl élők 

érdekeit is figyelembe veszi. Hozzátette: a magyar nemzetpolitika 13-14 éve kiszámítható, a 

határon túli magyar szervezetek, közösségek nem csak a támogatásokra számítanak, hanem, 

arra is, hogy "a nemzet szövetét, velük együtt, minél erősebbre tudják szőni". 

 

Deutsch Tamás: összeállt a Fidesz-KDNP EP-listája 
2024. április 4. – MTI, Hirado.hu, Telex, Index.hu, Mandiner, PestiSracok, Rtl.hu, Demokrata 

A Fidesz országos elnöksége a KDNP-vel egyetértésben döntött a kormánypártok 2024-es 

európai parlamenti listájának javaslatáról, amelyet a Fidesz választmánya április 15-én 

fogadhat el - közölte Deutsch Tamás EP-listavezető, aki az MTI-nek csütörtökön nyilatkozva 

arról is beszámolt: új jelöltként szerepel a listán mások mellett Győrffy Balázs, a Nemzeti 

Agrárkamara elnöke és Szekeres Pál olimpiai bronzérmes vívó, háromszoros paraolimpiai 

bajnok. (…)Közölte: a Fidesz-KDNP 2024-es EP-listája továbbra is nemzeti lista, amelyen a 

vajdasági és kárpátaljai magyar nemzeti közösség új jelöltjei, Vicsek Annamária és Ferenc 

Viktória is szerepelnek. Hozzátette: mindennek a nyugat-balkáni uniós csatlakozási folyamat 

felgyorsítása szempontjából, illetve a tragikus orosz-ukrán háború mielőbbi befejezésével, a 

béke megteremtésével kapcsolatban még különösebb jelentősége van. 

        
Feltöltötte EP-jelöltlistáját az RMDSZ, nevesítette jelöltjét az MPE is 
2024. április 4. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Véglegesítette az európai parlamenti választáson induló jelöltjeinek listáját az RMDSZ 

Szövetségi Állandó Tanácsa csütörtöki ülésén. „Ez a magyar összefogás listája, amelyet minden 

magyar magáénak érezhet” – idézte Kelemen Hunor elnöknek a döntést követő nyilatkozatát a 

szövetség hírlevele. A politikus úgy fogalmazott, a választásokat jelentő „nagy próbatételhez” 

tapasztalt, edzett emberek kellenek, és szerinte ilyenek az RMDSZ EP-képviselőjelöltjei. 

„Winkler Gyula, Vincze Loránt és Szilágyi Dóra a magyarok hangját fogja Brüsszelben hallatni, 

szövetségeseinkkel közösen küzdeni fog azért, hogy új szemlélet, új lendület és új vezetés legyen 

az Európai Unióban. Aki június 9-én az RMDSZ-re szavaz, a magyar összefogásra és a magyar 
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emberekre szavaz” – összegzett Kelemen Hunor. Március 20-án, az RMDSZ által az Erdélyi 

Magyar Szövetséggel (EMSZ), valamint a Magyar Polgári Erővel (MPE) kötött megállapodás 

alapján kiderült, hogy a két kisebbik politikai alakulat is nevesíthet jelöltet a listán, amelyen az 

EMSZ megkapta a 4., az MPE pedig az 5. helyet. Az EMSZ Szilágyi Zsoltot, a párt külügyi és 

nemzetpolitikai kabinetjének vezetőjét terjesztette fel jelöltnek, míg az MPE Zazula Bélát, az 

alakulat partiumi ügyvivő alelnökét.  

 

Már a polgármesterjelöltje is megvan Váradon az EMSZ-nek arra az esetre, ha 

nem jönne össze a koalíció az RMDSZ-szel  
2024. április 4. – Krónika 

Csomortányi Istvánt indítja polgármesterjelöltként, és önálló tanácsosi jelöltlistával vág neki 

Nagyváradon az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) a június 9-ei önkormányzati 

választásoknak, amennyiben az RMDSZ nem fogadja el a koalícióra tett ajánlatukat – 

jelentették be csütörtökön a párt váradi székházában. A sajtótájékoztatón Zatykó Gyula 

polgármesteri tanácsadó – aki korábban több ízben is volt az akkor még Erdélyi Magyar 

Néppárt (EMNP) polgármesterjelöltje a bihari megyeszékhelyen – emlékeztetett, hogy az 

EMSZ és az RMDSZ elnöke által aláírt választási megállapodás jegyében Váradon koalíciót 

ajánlottak a nagyobbik magyar pártnak. Mint fogalmazott: ha ez nem jön össze, úgy önálló 

jelölteket indítanak. A polgármesterjelölt pedig ezúttal Csomortányi István, az EMSZ 

ügyvezető elnöke lesz, és hétfőtől megkezdik az aláírásgyűjtést is, hogy amennyiben nem jön 

össze a koalíció, önállóan el tudjanak indulni.  

 

Hét kérdés – Ezt tennék a várossal a székelyudvarhelyi polgármester-jelöltségért 

versengők 
2024. április 4. – maszol.ro 

Április 7-én előválasztást tart az RMDSZ székelyudvarhelyi szervezete. Hét azonos kérdést 

tettek fel a tulipános polgármesterjelöltségért versengő jelölteknek: Demeter Istvánnak, 

Szakács-Paál Istvánnak és Ilyés Szabolcsnak. Egy-egy kérdést a jelöltektől kértünk, ezeket 

pótoltuk ki a sajátjainkkal. Kiderült, mindhármuk számára az udvarhelyi terelőút kiépítése 

jelenti a prioritást, a jelenlegi városvezető által megígért, de el sem kezdett projektjei közül a 

városi uszodát tartják a legfontosabbnak, s bármelyikük is legyen az RMDSZ-es 

polgármesterjelölt, az udvarhelyi mozi beindítása ott lehet a terveik között. 

 

„Isteni sugallatra” polgármesternek jelölteti magát Marosvásárhelyen Rodica 

Baciu üzletasszony 
2024. április 4. – maszol.ro 

A Materom cégcsoport vezérigazgató-helyettese szerdán este jelentette be, hogy megpályázza 

Marosvásárhely polgármesteri tisztségét. Az Ifjúsági házban megszervezett rendezvényen 

elsőként Adela Mîrză Románia Jobboldali Alternatívája Párt vezetője szólalt fel, aki beszélt 

arról, hogy erős jelölt állítására van szükség Kolozsváron, Emil Boc polgármester leváltására és 
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ugyanerre bíztatta a marosvásárhelyieket Soós Zoltán ellenében is. Az eseményen felszólalt 

Ana Maria Gavrilă politikus, eddigi AUR tag, most a nemrég megalakult Fiatal Emberek 

Pártjának képviseletében, illetve Mihail Neamțu aki az AUR jelöltjeként indul az európai 

parlamenti választásokon. A városvezetői székért eddig hárman – Soós Zoltán újrázni készülő 

polgármester, Horațiu Suciu szívsebész és Rodica Baciu üzletasszony – független jelöltként 

szállnak versenybe. 

 

Nem a megszokott helyszíneken lesz a gyergyószentmiklósi RMDSZ előválasztása  
2024. április 4. – szekelyhon.ro 

A gyergyószentmiklósi Munkás Szent József-plébánia, az Örmény Közösségi Ház, a Szent 

Miklós-plébánia, a református parókia és a Szent István-plébánia közösségi termei adnak 

helyet a vasárnapi gyergyószentmiklósi RMDSZ-előválasztásnak. Eredetileg a szavazás öt 

iskolában zajlott volna, ám a tanügyminisztérium átirata megtiltja, hogy tanintézmények ilyen 

jellegű politikai eseménynek helyet adhassanak – tájékoztatott Barti Tihamér, az RMDSZ 

gyergyószentmiklósi szervezetének elnöke. Barti egyben köszönetet mondott az 

egyházközségeknek, hogy a váratlan fejlemény után nyitottak voltak arra, hogy segítsenek a 

helyzet megoldásában. 

 

Borboly, Barti és Bíró belső versenye a megyei tanács elnöki tisztségéért 
2024. április 4. – szekelyhon.ro 

A Hargita megyei tanácselnöki tisztségéért valójában nem június 9-én, hanem az elkövetkező 

napokban folyik igazi verseny. Az RMDSZ-en belüli jelöltállítási vetélkedő kimenetele dönti el 

ugyanis, hogy ki foglalhatja el majd ezt a tisztséget, mivel a szövetség jelöltjének a június 9-i 

választásokon nem lesz igazán komolyan vehető ellenfele. Borboly Csaba ismét újrázna, Barti 

Tihamér ezt másodszor igyekszik megakadályozni, Bíró Barna Botond pedig először lépne 

feljebb az alelnöki tisztségnél.  

 

Osztanak-e magyarkártyát? 
2024. április 4. – Pataky István – maszol.ro 

Pataky István cikke szerint „A bukaresti kormánykoalíciónak ma érdeke a kiegyensúlyozott 

kapcsolat Magyarországgal, a térségi együttműködésre nagy hangsúlyt helyező magyar 

kormányra ugyanez igaz a Romániával fenntartott viszonyt illetően. Nem mellékes, hogy a 

magyar–román miniszterelnöki megbeszélések megszervezésében aktív szerepet vállal az 

RMDSZ, Kelemen Hunor pedig jelen is volt Orbán Viktor és Marcel Ciolacu tárgyalásain. Az 

ilyesfajta bizalomépítésnek, érdekközösségnek olyan eredményei is lehetnek, amelyekről nem 

feltétlenül beszélnek sajtótájékoztatókon. Például az RMDSZ-nek, a magyaroknak is fontos, 

hogy a közelgő helyhatósági választásokon azokban a városokban, ahol kisebbséget képez a 

magyarság, mégis magyar nemzetiségű a polgármester, ne jöjjön létre olyan román közös front, 

szövetkezés, amelynek egyetlen célja az etnikai alapú váltás elérése. A koalíción múlik egy ilyen 

döntés meghozása olyan városokban, mint Marosvásárhely vagy Szatmárnémeti. Egyelőre úgy 

tűnik, elmarad a magyarok elleni összefogás”. 
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Restaurálják a Szentjobb-ereklyét a Nagyváradról regnáló bíboros emlékéve 

keretében  
2024. április 4. – Krónika, erdon.ro 

A Schlauch Lőrinc emlékév keretében csütörtökön együttműködési megállapodást írt alá 

Böcskei László, a Nagyváradi Római Katolikus Egyházmegye püspöke és Rózsa Dávid, az 

Országos Széchényi Könyvtár főigazgatója a püspöki palota Schlauch termében – közölte 

Facebook-oldalán az egyházmegye. Március 27-én volt 200 éve annak, hogy Új-Aradon 

megszületett a római katolikus egyház egyetlen, Nagyváradról regnáló bíborosa, Schlauch 

Lőrinc (1824-1902), akinek a tavalyi Varadinum ünnepségsorozat keretében avattak 

emlékszobát a közelgő bicentenárium apropóján, annak köszönhetően, hogy a bíboros oldalági 

leszármazottai jelentős hagyatékkal bővítették az egyházművészeti gyűjteményt. Az 

egyházmegye közölte, az Országos Széchényi Könyvtár vezetőjének tavalyi, nagyváradi 

látogatása adta az ötletet Schlauch Lőrinc emlékének korszerű és időszerű ápolására, így az 

eltelt fél évben az OSZK digitalizálta, és Magyar Elektronikus Könyvtárában (MEK) 

nyilvánossá tette Schlauch Lőrinc bőséges nyomtatott irodalmi hagyatékát, s a nagyváradi 

egyházmegyével kapcsolatos egyéb nyomtatványokat.  

 

Ambrózy báró nevét viseli a temesvári magyar bolt 
2024. április 4. – Nyugati Jelen 

A temesvári Magyar Ház szomszédságában április 4-én megnyilt az Ambrózy Delicatess & Café, 

a magyar termékek boltja, ahol hungarikumok, magyar ital- és desszertkülönlegességek, 

kézműves termékek, magyar könyvek és az olasz presszókávé atyjaként ismert temesvári 

születésű feltaláló-üzletember nevét viselő kávé is kapható. Az Ambrózy Delicatess & Café üzlet 

bejárata a Bulevardul Revoluției din 1989. 10-es szám alatt, a Magyar Házzal szomszédos 

épület földszintjén található. A magyar termékek boltját Tamás Péter tb. temesvári konzul, a 

Várbástya Egyesület elnöke és a jelen levő részvényesek (Kása Zsolt, Makkai Zoltán és Metz 

Rita) mutatták be a sajtó munkatársainak. „A  magyar termékek boltja Ambrózy báró nevét 

viseli, mert báró Ambrózy Andor, az egykori Magyar Ház részvénytársaság elnöke adta annak 

idején a legtöbb pénzt a Magyar Ház megépítésére” – mondta Tamás Péter. 

 

Először kötöttek választási megállapodást Bihar megyében a magyar pártok 
2024. április 4. – maszol.ro 

Megtört a jég, most először megállapodást kötött Bihar megyében az RMDSZ és az Erdélyi 

Magyar Szövetség a helyhatósági választások kapcsán. A két párt berettyószéplaki vezetői írták 

alá az együttműködésre vonatkozó paktumot, amelynek értelmében az EMSZ jelöltjei is az 

RMDSZ listán pályáznak mandátumra a Bihar megyei település önkormányzatában. A 

megállapodást csütörtökön jelentették be az RMDSZ nagyváradi székházában, ahol Szabó 

Ödön, a szervezet megyei ügyvezető elnöke úgy fogalmazott, hogy Berettyószéplakon ezáltal 

megvalósult a teljes összefogás. Rámutatott, hogy jelenleg úgy az RMDSZ-nek, mint az EMSZ-

nek két-két helyi tanácsosa van a berettyószéplaki önkormányzatban, és abban bízik, hogy az 
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összefogás révén legalább ugyanennyi, de reményei szerint akár még négynél is többet sikerül 

majd megszerezzenek júniusban. 

 

Ütköztették víziójukat Gálfi Árpád RMDSZ-es kihívói 
2024. április 4. – maszol.ro 

Az Erdély TV által szervezett előválasztási vitaműsorban ütköztették Székelyudvarhellyel 

kapcsolatos víziójukat Gálfi Árpád jelenlegi polgármester RMDSZ-es kihívói. Demeter István 

közegészségügyi ellenőr, Ilyés Szabolcs politológus és Szakács-Paál István, a Hargita Business 

Center igazgatója közül kerül ki április 7-én az a személy, aki a júniusi helyhatósági 

választásokon versenybe száll az újrázni készülő városvezetővel. A 24plusz különkiadásában a 

polgármesterjelölt-aspiránsok azonos időkeretben mutatkoztak be, ismertették programjukat, 

kifejthették véleményüket a gazdaságfejlesztésről, infrastruktúráról, oktatásról, volt szó 

egészségügyről, turizmusról, kultúráról és sportról, illetve válaszoltak egymás kérdéseire. Az 

előválasztáson induló jelöltek elképzelései nagyon sok pontban megegyeztek, valamennyien azt 

emelték ki, hogy hosszútávú tervekre van szükség ahhoz, hogy Székelyudvarhely tartani tudja 

a lépést a modern kor kihívásaival. A közös jövőben való gondolkodáshoz azonban 

elengedhetetlen a jó csapat, amely együtt kell dolgozzon a város vezetőjével, különutas politikát 

folytatva, egymással vetélkedve ugyanis Székelyudvarhely a jelenlegi szinten marad.  

 

Mindhárom tanácselnök-jelölt benyújtotta jelentkezési dokumentációját Hargita 

megyében  
2024. április 4. – szekelyhon.ro 

Elkezdődött az igazi verseny a Hargita megyei tanács elnöki tisztségéért, mindhárom területi 

RMDSZ-szervezet jelöltje benyújtotta jelentkezési dokumentációját Csíkszeredában. A június 

9-i választásokon indítandó RMDSZ-jelöltről ezután döntenek. A jelöltséghez szükséges 

iratcsomót az RMDSZ Csíki Területi szervezetének székhelyén adta le a szervezetet vezető 

Borboly Csaba, a gyergyószéki jelölt Barti Tihamér, és az udvarhelyszékieket képviselő Bíró 

Barna Botond, előbbi a megyei önkormányzat elnöke, utóbbiak pedig alelnökei. A jelentkezési 

határidő csütörtökön járt le, ezt követően RMDSZ Hargita Megyei Egyeztető Tanácsának 

(HET) április 14-ig kell döntést hoznia a jelölt személyéről, ha ezt a 15 tagú testület nem tudja 

megtenni, a döntés átkerül a 32 tagú Szövetségi Állandó Tanács (SZÁT) hatáskörébe, amelynek 

egyébként két jelölt, Borboly és Barti is tagja.  

 

 

A kormánypártok még nem döntötték el, hogy indítsanak-e közös 

polgármesterjelöltet Marosvásárhelyen és Szatmárnémetiben 
2024. április 4. – maszol.ro 

Helyes volt Marcel Ciolacu szerint a koalíciónak az a döntése, hogy a Szociáldemokrata Párt 

(PSD) és a Nemzeti Liberális Párt (PNL) helyi szervezetei szabadon alakítsák ki stratégiájukat 

a helyhatósági választásokra – írja az Agerpres. A kormányfő egy csütörtöki sajtóeseményen 
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elmondta, hogy idén a romániai települések 95 százalékában a PSD és a PNL jelöltjei a fő 

vetélytársak a helyhatósági választásokon. Ennek ellenére a két párt koalícióra lépett, és közös 

listát állít az európai parlamenti választásokra. „Ez nem feltétlenül természetellenes vagy 

demokráciaellenes” – jegyezte meg. Kérdésre válaszolva elmondta: arról még nincs döntés, 

hogy a két kormánypárt indítson-e közös polgármesterjelöltet a jelentős arányban magyarok 

lakta Marosvásárhelyen és Szatmárnémetiben. „Olyan Romániát szeretnék, amelyben a román 

politikai erőknek nem kell összefogniuk a magyarok, a törökök vagy a németek ellen. Van egy 

német nemzetiségű román elnökünk. Már nem a '90-es és '92-es években élünk, amikor 

ellenségeskedtünk és sértegettük egymást (...). Minek tennénk ezt? Néhány plusz szavazatért?” 

– fogalmazott a PSD elnöke. 

                              
A kisalföldi népművészet jelene és jövője volt porondon Dunaszerdahelyen 
2024. április 4. – Ma7.sk 

,,Új utakon'' elnevezéssel nyílt kiállítás a Csaplár Benedek Városi Művelődési Központban 

Dunaszerdahelyen, ahol a Magyar Értéktár munkatársai, képviselői és a Felvidéki Értéktár 

képviselői is hangot adtak annak, hogy értékeink sem választhatók el határvonalakkal. Az 

érdeklődők a fazekasság, ékszerkészítés, kékfestét, höveji csipkeverés, fafaragás, kosárfonás 

metódusával készült alkotásokat csodálhatták meg, sőt, volt, amelyiket ki is próbálhatták. A 

kiállítás célja, hogy erősítse együvé tartozásunk érzését, hiszen, ahogy elhangzott: A múltunkat 

be tudjuk emelni a jelenünkbe és ebbe mindenféle ország szuverenitásának megsértése nélkül 

egy közös Kárpát-medencei jövőt tudjunk építeni. 

   

Zselízi alapiskola – A szavak törpék, a példák óriások 
2024. április 4. – Ma7.sk 

2024. április 2-án a leglátogatottabb videómegosztó portálon vált elérhetővé az a kisvideó, 

amelyben a zselízi alapiskola korábbi diákjai szólalnak meg az oktatási intézményhez kötődő 

élményeikről, illetve az anyanyelven való tanulás szerepéről. Máté Anikó igazgatónő az 

anyanyelvi oktatás fontosságát hangsúlyozva rámutatott: nem igaz, hogy felnőttként jobban 

tudnak érvényesülni a szlovák iskolába íratott magyar gyerekek. A videó ötletgazdája, Csonka 

Ákos is rávilágít: ezt a tévhitet számtalan szakember, pszichológus cáfolta meg, sőt bizonyította 

be ellenkezőjét, hogy egy ilyen közegváltás milyen negatív hatásokkal lehet egy fejlődésben lévő 

kisgyermek lelkére.  

 

Mindennapi kampányok 
2024. április 4. – Új Szó 

A sors iróniájából fakad, hogy a közönségszavazásos versengés két magyar vonatkozású, 

értékes felújított műemlék szimpatizánsai között dőlt el – az egyik megújult műemlék a 

gombaszögi Andrássy-kúria, a másik a komáromi Újvár kaszárnyaépülete. Bár a szlovákiai 
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magyar közösséget közéletileg előszeretettel bélyegezzük passzívnak, nem először történt meg, 

hogy egy konkrét helyi fejlesztésről szóló internetes szavazás összerántotta a helyi 

közösségeket. Mintha csak egy politikai kampány jött volna létre spontán vezetőkkel és 

aktivistákkal. Napi szintű tevékenységet kifejtő, szervezett szavazóláncok alakultak ki, 

aktivisták szervezett csoportokban terjesztették a szavazat leadásának fontosságáról szóló 

üzenetet, és reklámozták a saját jelöltjüket. A jelenség közéleti szempontból érdekes, hiszen a 

déli régiókban a politikai pártok, például a Magyar Szövetség, rendszeresen küzd azzal, hogy 

megszólítsa a választóit, és nem talál hatékony módszereket az aktivitás fokozására, azonban a 

jelek arra utalnak, hogy a közösségi aktivitás nincs kiveszőben, és váratlanul is tömegesen meg 

tud nyilvánulni. 

 

Mától a hazai mozikban a Teraz alebo nikdy! 
2024. április 4. – Új Szó 

Azt hihetnénk, hogy a Most vagy soha! producerei kezdeményezték a dél-szlovákiai vetítéseket, 

de az ötlet Ficza Tamástól ered, aki fontosnak tartja, hogy az itteni mozilátogatók 

hozzájussanak magyar filmekhez. Ennek érdekében rendszeresen közvetít a magyar és szlovák 

forgalmazók között, és az ő nevéhez fűződik az őszi Felvidéki Magyar Filmszemle is, ahol 

ingyenesen vetítenek magyar filmeket több városban. Saját kft.-jén keresztül fizetett a jogokért 

a magyar Nemzeti Filmintézetnek, ő állta a feliratozás, a plakátok és a közösségimédia-

kampány költségeit is. Lóth Balázs rendező alkotása cseh felirattal kerül húsz hazai mozi 

kínálatába, olyan színszlovák városokban is, mint Turócszentmárton, Nagyszombat, Szered 

vagy Eperjes. Kassán az Úsmev moziban lesz látható – az ottani magyarok nagyon ritkán 

nézhetnek filmet anyanyelvükön. 

 

Szőke nő: Kimondom a komáromiak helyett 
2024. április 4. – Körkép.sk 

Adott volt egy felhívás, amelyben felújított műemlékekre lehetett szavazni. A versenyben 

elindult sok más műemlék mellett a gombaszögi Andrássy kúria és a komáromi Kaszárnyaerőd. 

Orosz Örs a gombaszögi műemlék üzemeltetőjének, a SINE METU polgári társulásnak elnöke, 

ezentúl Komárom önkormányzati képviselője, Nyitra megye képviselője. Nagyon el kell azt 

magyarázni, hogy amikor a komáromi képviselő leírja, hogy „Ők le vannak maradva az elsőtől”, 

tehát a komáromi erődtől. Orosz Örs a két széke közül a civil életbeli székét, feltehetően a 

megélhetésének székét választotta, és erőfeszítéseket tett annak érdekében, hogy legyőzze 

„városát”. 

 

Díjazták a komáromi pedagógusokat 
2024. április 4. – Felvidék.ma, Ma7.sk, Új Szó 

A 2023/2024-es tanév legjobb komáromi pedagógusait részesítették elismerésben a Tiszti 

pavilon dísztermében. Az ünnepségen magyar és szlovák alapiskolai tanító, óvónő, valamint a 

művészeti alapiskola pedagógusai részesültek a városvezetés elismerésében. Hernádi Füsi 
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Katalint, a Víz utcai Tulipán Óvoda óvodapedagógusát díjazták, akinek méltatásában 

elhangzott, oktató-nevelői munkájába több új módszert vezetett be, emellett számos 

néphagyományt őrző tematikus napot szervez az óvodában, ahol a Selye János Egyetem 

hallgatóinak szakmai gyakorlatát is vezeti. Az iskolákat tekintve több díjazott lett, melynek 

teljes listája a cikkben olvasható.  

                  
Vicsek Annamária a VMSZ Európai Parlamenti képviselőjelöltje 
2024. április 4. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

A Vajdasági Magyar Szövetség ismét EP képviselőjelöltet állíthat a Fidesz színeiben, tudatta 

Facebook-oldalán a hírt dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke. Hozzátette, a VMSZ Elnöksége és 

Tanácsa még január 22-én egyhangúlag elfogadta azt a javaslatát, hogy Vicsek Annamáriát, a 

VMSZ alelnökét jelölje ki erre a feladatra. Rámutatott, hogy a Fidesz döntött a teljes 

jelöltlistáról, ahol a befutó 8. helyen szerepel. – Mindent megteszünk, hogy a Fidesz sikeresen 

szerepeljen a június 9-i magyarországi EP választásokon, hiszen nagyon fontos, hogy a velünk 

azonos értékrendet vallók képviseljék érdekeinket – írta a posztjában. Zárógondolatként dr. 

Pásztor Bálint megköszönte Deli Andornak, hogy 10 évig szolgálta hatékonyan európai 

parlamenti képviselőként a közösség ügyét. 

 

Vicsek: Óriási megtiszteltetés, hogy a vajdasági magyarságot képviselhetem a 

Fidesz EP-képviselőlistáján 
2024. április 4. – PannonRTV 

A VMSZ alelnöke úgy fogalmazott, párttársaival és szimpatizáns segítőikkel, támogatóikkal 

mindent megtesznek az elkövetkező két hónapban annak érdekében, hogy a Fidesz sikeresen 

szerepeljen a június 9-i magyarországi EP választásokon. Óriási megtiszteltetés számomra, 

hogy a Vajdasági Magyar Szövetség Elnöksége és Tanácsa egyhangúlag elfogadta Dr. Pásztor 

Bálint elnök úr javaslatát, és a vajdasági magyarságot én képviselhetem a Fidesz EU európai 

parlamenti képviselőlistáján, amelyen befutó 8. helyen szerepelek - írta közösségi oldalán 

Vicsek Annamária. Vicsek azt írta: nagyon fontos, hogy a velünk azonos értékrendet vallók 

képviseljék érdekeinket. Elődömnek, Deli Andornak köszönöm, hogy az előző két 

mandátumban európai parlamenti képviselőként öregbítette pártunk nevét, és közösségünket 

a határon kívül is hathatósan képviselte - áll Vicsek Annamária bejegyzésében. 

 

Németország nagykövetségének politikai referensét fogadta ma Kovács Elvira 
2024. április 4. – PannonRTV 

A szerb köztársasági parlament alelnöke a képviselőház munkáját és a jövőbeni terveket is 

ismertette Hannah Eltennel. Az Európai Integrációs Bizottság elnökeként fontosnak tartom, 

hogy a polgárok tisztában legyenek a jogharmonizáció menetével, az uniós támogatásokkal, a 

befektetésekkel. Ennek kapcsán elmondtam, hogy fontos lenne egy olyan üléssorozat 

létrehozása, amely a hasznos információkat más önkormányzatok területére is eljuttatná 
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elsőkézből - olvasható a VMSZ-es politikus Facebook-oldalán. A vajdasági magyarság 

lehetőségeiről is beszéltünk vendégemmel - írta Kovács Elvira. 

 

Elfogadta a fejlesztési tervet a szabadkai VKT 
2024. április 4. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

A 2024-2026 közötti időszakra vonatkozó tervben többek között a vízhálózat bővítése a 

szabadkai Makkhetes és Zorka Helyi Közösségek területén, a palicsi egészségház felépítése, 

valamint a szeméttelep rendezése is szerepel. A 13 napirendi pont között szerepelt Szabadka 

Város alapszabályának módosítása is, amelyet a honvédelemről szóló törvénnyel hangoltak 

össze, meghatározva a polgármester, a Városi Tanács, illetve a Városi Képviselő-testület 

hatásköreit hadi-, illetve rendkívüli állapot bevezetése esetén. A szabadkai képviselő-testület 

45. ülésén elfogadták Szabadka Város középtávú fejlesztési tervét, amely számos beruházást 

irányoz elő. Az ellenzék szerint viszont ez a terv nincs eléggé részletesen kidolgozva. 

Észrevételük volt az Alsóváros kataszteri község területén tervezett naperőművek kiépítése 

kapcsán is. 

  

Magyarkanizsai képviselő-testület: Zöld fény a napenergiának 
2024. április 4. – Vajma.info 

Naperőmű létesül Martonos kataszteri község területén, elfogadták Magyarkanizsa községi 

helyi foglalkoztatási cselekvési tervét, a többi között e két téma szerepelt napirenden a községi 

képviselő-testület csütörtöki, sorrendben 29. ülésén. Annak berekesztése után Pletikoszity 

Tibor, a VMSZ és Ervin Beharović, a Szerb Haladó Párt frakcióvezetői adtak összefoglalót a 

legfontosabb döntésekről. - Fontos, hogy a mai napon meghoztuk a 2024. évi magyarkanizsai 

községi helyi foglalkoztatási cselekvési tervet – kezdte a beszámolót Pletikoszity Tibor. - Ebből 

többek között kiderül, hogy községünk 5 millió dináros keretösszegből gazdálkodva idén is meg 

tudja valósítani 20 személy foglalkoztatását 4 hónapon keresztül a közmunka-programban. 

Ezzel az intézkedéssel, minden bizonnyal hathatósan tudjuk támogatni a programban 

résztvevő munkanélküli személyek visszailleszkedését a munka világába. 

 

624 millió dinárral bővült Topolya költségvetési kerete 
2024. április 4. – PannonRTV 

Emiatt volt szükség a költségvetés első módosítására. A topolyai képviselő-testület ma 

elfogadta a foglalkoztatási cselekvési tervet is, amire idén 13 millió dinárt irányzott elő az 

önkormányzat, valamint a 2024-2026-os időszakra vonatkozó idegenforgalmi cselekvési tervet 

is megszavazta. Napirenden szerepeltek emellett a községi alapítású vállalatok és intézmények 

munkajelentései és idei évi tervei, személyi kérdések, valamint az ombudsman éves jelentése 

is. 
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Határon átívelő lovastábort tartottak Topolyán 
2024. április 4. – PannonRTV 

Az eseményre magyarországi vendégek is érkeztek, ezzel is tovább mélyítve a magyar-magyar 

kapcsolatokat. A rendezvény ma egy lovaskonferenciával zárult a Topolyai-tó partján. 

Lovaglásra és barátkozásra is jutott ideje annak az ötven vajdasági és magyarországi fiatalnak, 

akik részt vettek a Topolyán első alkalommal megszervezett lovastáborban. Kriska Zoltán, 

elnök, Alexandra Lovas Egyesület: „Ez az esemény a Kárpát-medencei Lovas Program 

segítségével tudott megvalósulni az Alexandra Lovas Egyesületben. Ez egy nagy feladat és 

kihívás volt a számunkra, ugyanis az anyaországból is érkeztek diákok. Számunkra nem kis 

feladat volt, hogy a nagy hírnevű Mezőhegyesi Ménesbirtokot láttuk vendégül, akik egyébként 

a program szerves részei voltak.” 

                 
Kárpátaljai képviselőjelölt is szerepel a FIDESZ EU-s listáján 

2024. április 4. – Karpat.in.ua, KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A Fidesz–KDNP közzétette a 2024-es választásokra az európai parlamenti listáját. Az 

előkelőnek számító hetedik helyen Ferenc Viktória szerepel, így a következő ciklusban is nagy 

a valószínűsége, hogy képviselve lesz a kárpátaljai magyarság az Európai Unió 

törvényhozásában. Deutsch Tamás, a FIDESZ- KDNP EP-listavezetője szerint a 2024-es 

európai parlamenti listája a polgári, nemzeti, kereszténydemokrata tábor erejét mutatja, 

hiszen a még erősebb és még hatékonyabb magyar nemzeti érdekképviseletet és a magyar 

szuverenitás megvédését még keményebb harcokban sikerre vivő csapat állt össze.  

 

Leköszön Bocskor Andrea EP-képviselő 
2024. április 4. –  Kárpátalja.ma, KISZo.net 

Bocskor Andrea kárpátaljai magyar politikus tíz év után nem folytatja tovább munkáját az 

Európai Parlamentben – tudatta hivatalos oldalán április 4-én. Bocskor Andrea a nemzeti lista 

révén első kárpátaljai magyarként kapta meg azt a lehetőséget, hogy képviselje a kárpátaljai 

közösséget és a magyar nemzet ügyét az Európai Parlamentben. Bocskor Andrea tudatta: 

továbbra is a határon túli magyar nemzeti közösségek érdekében folytatja munkáját. 

 

A KMKSZ ismételten a határsávban érvényben lévő tartózkodási engedély 

kapcsán fordult az ukrán vezetőkhöz 
2024. április 4. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) ismételten levélben fordult az ukrán 

vezetőkhöz a határsávban érvényben lévő tartózkodási engedély kapcsán. Ezúttal Volodimir 

Zelenszkij elnöknek, Lubinec Dmitro emberi jogi biztosnak és Szerhij Dejnekónak, az Állami 

Határőrszolgálat vezetőjének címezték kérelmüket. A Szövetség arra kéri Szerhij Dejnekót, 

adjon pontos magyarázatot arra, hogy szükséges-e az engedély megszerzése azon 
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állampolgárok számára, akik olyan településen élnek, mely 5 kilométerre a határvonaltól 

helyezkedik el. 

 

Etnopolitika és vallás Kárpátalján 
2024. április 4. – Karpat.in.ua 

A multikulturális Kárpátalján a különböző nemzetiségek és vallások képviselőinek toleráns 

együttélése példaértékű. A megyében számtalan különböző nemzetiségű ember él békésen 

egymás mellett, 37 vallási felekezetet tartanak nyilván, de a teljes körű invázió kezdetével a 

kisebbségek kiváltképpen az ellenség információs műveleteinek részévé váltak. Őket 

használják fel a helyzet destabilizálására, a kormány demonstratív ostorozására, amely 

állítólag nem veszi figyelembe az állampolgárok igényeit. Azonban a Kárpátalján uralkodó 

légkört ezek a dolgok nem tudják megingatni. Nemrégiben Kárpátalja adott otthont az Európai 

Tanács, az Európai Unió és Ukrajna Etno Politikáért és Lelkiismereti Szabadságáért felelős 

Állami Szolgálata közös kétnapos szemináriumának. A kétnapos szeminárium fő célja a 

nemzeti kisebbségek jogainak biztosítása, a jogszabályok korszerűsítése volt, különös 

tekintettel az EU-csatlakozási követelményekre, és ami a legfontosabb, a különböző nemzeti 

kisebbségek és őshonos népek képviselői nyelvi, kulturális, etnikai és vallási identitásának 

fejlesztéséhez szükséges feltételek biztosítása Ukrajnában. 

 

Beregszászon a Horváth Anna Gimnáziumban járt a Máltai Szeretetszolgálat 

játszóbusza 
2024. április 4. – Karpat.in.ua 

Több mint egy éve járják vidékünket a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat munkatársai 

a szervezet játszóbusz programjával. Ez idő alatt már csaknem 4000 gyereknek szereztek 

önfeledt pillanatokat. A program nemzetközi összefogással indult útjára 11 nyugat-európai 

társszervezet jóvoltából, akik három egységet állítottak fel a Máltai Szeretetszolgálat 

beregszászi, lembergi, valamint ivano-frankivszki kirendeltségénél. Tegnap a máltaiak 

játszóbusz programja megérkezett a Beregszászi 6. számú Horváth Anna Gimnáziumba is, ahol 

az intézmény alsósaival tartottak játékos foglalkozás. A programot folyamatosan fejlesztik, és 

helyszínről helyszínre egy-egy új eszközt is kipróbálnak a közösen a fiatalokkal. A tanulókon is 

észrevehető, hogy bár közvetlenül nem érinti őket a háború, mégis fokozott stressz hatásoknak 

vannak kitéve, ezért is fontosak az ehhez hasonló külső kezdeményezések, hiszen ebben a 2 

órában önfeledten szórakozhatnak fiataljaink, mondta Tóth Edit a gimnázium igazgatója. A 

program lényege a szórakozás mellett a fiatalok játékos fejlesztése, ehhez kapcsolódva a 

csoportbontásokat követően kézműves alkalmakat is tartanak. A beregszászi megálló után a 

játszóbusz néhány nap múlva ismét útra kel, hogy minél több gyermeknek nyújtson felhőtlen 

pillanatokat. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 4. – Kossuth Rádió 

 

Temes megyében is javában zajlik a jelöltek rangsorolása a június 9-re előre hozott romániai 

helyhatósági választásokra. A jelöltlistákat a belső szabályozás értelmében a helyi szervezetek 

elnökei vezetik. Úgy tűnik, hogy a négy évvel ezelőttinél kevesebb helyen sikerül listát indítani, 

legalább három településen viszont polgármester-jelöltje is lesz az RMDSZ-nek. A 

megyeszékhelyen a demográfiai adatok tükrében a magyar érdekvédelmi szervezetnek nem 

volna esélye az önkormányzati képviselet elérésére, ezért egy városi szövetségben indul a 

választáson. A jelöltállítás folyamatáról Molnár Andrást, az RMDSZ Temes megyei elnökét 

kérdeztük. 

 

Sarkig tárta az ajtaját nemrég a székelyudvarhelyi Romániai Magyar Demokrata Szövetség: 

bárki – tagságtól függetlenül - jelentkezhetett a vasárnap tartandó előválasztásra. Így 

Gyergyószentmiklóshoz és Borszékhez hasonlóan Székelyudvarhelyen is vasárnap döntik el a 

szavazók, hogy a magyar érdekképviselet kit jelöljön a júniusi 9-i választásokra 

polgármesternek és önkormányzati képviselőknek. Székelyudvarhelyen három jelölt száll 

versenybe a polgármesteri székért; ebben a városban rendre gyengén teljesít az RMDSZ - az 

elmúlt 30 évben mindössze 8 évig vezette a várost a szövetség jelöltje. 

 

Idén is nyílt napokkal ünnepli a tavaszt a Sapientia – Erdélyi Magyar Tudományegyetem. 

Fontos, hogy a középiskolások első kézből szerezhessenek információkat a jövőbeli 

tanulmányaik kapcsán. Áprilisban minden pénteken színes programokkal várják az érdeklődő 

fiatalokat a Sapientia EMTE négy karán, Csíkszeredában, Kolozsváron, Marosvásárhelyen és 

Sepsiszentgyörgyön. A diákok betekintést nyerhetnek az oktatásba, feltehetik kérdéseiket és 

személyesen is bejárhatják azokat a tereket, ahol majd tanulni fognak. A részvétel ingyenes, de 

regisztrációhoz kötött. A Sapientia EMTE kolozsvári karának programkínálatáról, az 

intézmény dékánját, dr. Szenkovics Dezsőt kérdeztük. 

 

A Diákhálózat a felvidéki magyar egyetemisták ernyőszervezete, amelynek diákparlamentje 

március végén aktuális kérdésekről tanácskozott, egyebek mellett a felsőoktatási tájékoztató 

körútról. A szervezet tagjai minden évben elmennek a magyar gimnáziumokba és 

középiskolákba, hogy a továbbtanulni szándékozó diákok kérdéseire válaszoljanak. Nagyon 

különböznek ugyanis a felvételi feltételek az egyes országokban, ahol a felvidéki magyar diákok 

többsége tanul. Gálffy Emesét, a tájékoztató körút egyik felelősét telefonon értük el. 

 

A Délvidéken is nagyon népszerűek A szakkör program tanfolyamai. Az idei már a harmadik 

évfolyam, amikor mintegy 600-an tanulnak valamilyen kézműves mesterséget Vajdaság-

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. április 5. 

 

 

szerte. A Nemzeti Művelődési Intézet által indított képzések célja az értékőrzés és a tudás 

átadása mellett a közösségépítés. Sarnyai Károllyal, A szakkör program délvidéki 

koordinátorával beszélgetett munkatársunk. 

 

Különleges kézműves foglalkozást tartottak Nagyváradon. Az Erdélyi hagyományok Háza 

váradi irodájának felkérésére a gyergyói származású, de ma már Budapesten élő Péter Szidónia 

gyöngyfűző mester a moldvai csángó gyöngygallér készítését tanította az érdeklődőknek. A 

felmenők örökségéből származó hagyományok és minták továbbvitelét fontosnak tartó népi 

iparművész praktikáira kíváncsi volt munkatársunk, Ionescu Nikolett is. 


